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دانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n e
چهار شنبه 11 خرداد 1401   شماره 3606

»تک کا وب«، ایده ای برای برنامه نویسی و طراحی سایت افرادی 
با محدودیت های جسمی

تشخیص زودهنگام بیماری ها با ایستگاه تریاژ الکترونیکی

فناوری تحول دیجیتال در صنعت ساختمان 

ایده ای برای کمک و حمایت از قشر نابینا و کم بینا

پلتفرم های روانشناسی و دانش گپ برای دانشجویان

حامـدکیانـی،مدیـرطرحپژوهشـی»تککاوب«ودانشـجوی

رشـتهمهندسـیکامپیوتـرگرایـشفناوریاطلاعاتدانشـگاه

آزاداسـلامیواحـداردبیـل:تـک کا وب طرحـی اسـت کـه بـه 

برنامه نویسـان و طراحـان سـایت ها ایـن امـکان را می دهد تا صوت و 

زبـان محـاوره را به زبان برنامه نویسـی یا وب سـایت تبدیل کنند. این 

طرح موجب سـهولت در برنامه نویسـی و کدنویسـی اسـت که اگر با 

حمایت مسـئولان و نهادهای دانشـگاه حمایت شـود، موجب ایجاد 

خیـزش عظیمـی در عرصـه طراحـی سـایت و برنامه نویسـی خواهـد 

شـد. ایـن طـرح مزیت هـای زیـادی را به دنبـال دارد، به طـور مثـال 

پـردازش تصویـر انجـام می دهـد، بـه ایـن معنـا کـه خروجـی تصویـر 

را می گیـرد و بـه زبـان برنامه نویسـی یـا کدنویسـی تبدیـل می کنـد. 

بی شـک می توان گفت این طرح موجب اشـتغالزایی و ثروت آفرینی 

شـده که می تواند برای فعالان آن شـغلی پولسـاز باشـد. آن طور که 

او گفتـه اسـت از ایـن طـرح فعلا خروجی محصولی وجـود ندارد، اما 

قـرار اسـت بـا جـذب سـرمایه گذار و حامـی مالی محصـول این طرح 

پژوهشـی تولیـد و روانـه بـازار شـود. ایـن طـرح به عنـوان طرحـی که 

در جامعـه کاربـردی اسـت، می توانـد موثـر باشـد؛ چراکه بـا توجه به 

اینکه سایت سـازی و برنامه نویسـی یک شـغل درآمدزاسـت، جامعه 

هـدف ایـن طـرح، جامعـه معلـولان، جانبـازان و محدودیت هـای 

جسـمی مشـابه اسـت. همچنیـن کسـانی کـه نمی تواننـد با دسـت 

کـد بنویسـند و محدودیـت دارنـد، بـا ایـن طـرح می تواننـد در رونـد 

فعالیـت خـود مفید واقع شـوند. 

ساراامید،مدیرطرحپژوهشی»ایستگاهتریاژالکترونیکیبیمارستانی«ودانشجودکتری

هوشمصنوعیواحدتهرانمرکزی: ایستگاه تریاژ در بیمارستان ها، درمانگاه ها و مطب ها استفاده 

می شود و با استفاده از هوش مصنوعی به پزشکان برای تشخیص بیماری کمک می کند یا اینکه 

وقتی بیماری وارد بیمارستان شده و نیاز به کمک اضطراری دارد، به جای اینکه در صف تریاژ بایستد 

که توسط پرستار معاینه اولیه و اطلاعات آن گرفته شود، ایستگاه هایی وجود خواهد داشت که به 

آنها مراجعه کرده و سریع تر می تواند علائم بیماری اش را ثبت کند یا اینکه توسط دستگاه های 

مستقرشده علائم بیماری خود را چون سنجش اکسیژن خون، تب و ... را ثبت کند. پس از ثبت علائم بیمار در این ایستگاه 

تریاژ، سیستم به صورت خودکار تشخیص اولیه بیماری را انجام داده و بیمار را به سمت پزشک مورد نیاز خود برای دریافت 

خدمات هدایت می کند. این ایستگاه تریاژ الکترونیکی در تمام بیمارستان ها و درمانگاه ها چه دولتی و چه خصوصی دو بخش 

نرم افزاری و سخت افزاری دارد که ترکیب این دو با هم یا به صورت تک به تک قابل استفاده است؛ به این معنا که می توان هم از 

نرم افزار و هم از سخت افزار به صورت جداگانه استفاده کرد. به طور مثال وقتی یک بیمار به مطب پزشکان مراجعه می کند، 

می تواند با تبلتی که در این مکان درنظر گرفته شده، اطلاعات اولیه بیماری اش را ثبت کند و به جای اینکه پزشک متخصص 

در ابتدا اطلاعات اولیه را بپرسد، خود مریض اطلاعات خود را وارد خواهد کرد و روند کار هم سریع خواهد بود.

ابوالفضلنوایی،رئیسهیاتمدیرهشرکتمهندسین

مشاورهبیمتهرانازمعاونتآموزشهایعمومیو

مهارتیاستانتهران:شرکت ما اولین مجموعه ای است 

که درباره فناوری BIM فعالیت می کند. این فناوری تحول 

دیجیتال در صنعت ساختمان است، البته پیدایش آن 

2008 بعد از انقلاب  برای قدیم ترهاست اما از سال 

صنعتی چهارم به دلیل رویکردهای دیجیتالی که داشت این فناوری نقش ویژه ای 

ایفا کرد. این فناوری درحال حاضر در کشورهای پیشرفته دنیا به عنوان یک ضرورت 

حیاتی در صنعت نقش ایفا می کنند، یعنی یک شاه کلید دیجیتال در صنعت 

ساختمان به حساب می آید. ما نیز از سال 84 تا 85 روی این موضوع کار و از سال 

87 شروع به آموزش کردیم که منجر به انجام پروژه های مختلف شد. پایه اولیه آن 

بیشتر طراحی بود و بعد آرام آرام شروع کردیم و به سمت پروژه های ساختمانی رفتیم. 

متوجه شدیم ضعف ما در پروژه های اجرایی است، شاید در طراحی نرم افزارهای 

توانمندی وجود داشته باشد اما در اجرا این طور نیست. خواستیم از نرم افزارهای 

اجرایی استفاده کنیم اما به ما سرویس نمی دادند و مجبور شدیم خودمان شروع 

کنیم و نرم افزار بنویسیم. این شرکت چهار نرم افزار دارد؛ یکی از این شرکت ها 

دانش بنیان است اما بقیه نرم افزارها زیرساختی هستند. از سال 97 سند توسعه 

این فناوری نوشته شده و رویکرد دولت این است که این فناوری در صنعت ساختمان 

پیاده سازی شود. از سال 1400 نیز در پروژه های عمرانی تهران و مناطق آزاد 

استفاده از این فناوری الزامی شده است. با توجه به کارکردی که داشتیم و فناوری ای 

که به وجود آوردیم، این خدمات نوین را در بستر یک نرم افزار ایرانی و فارسی و با 

امنیت بالا در کشور خودمان اجرایی کردیم. نرم افزار ما حالت وب بیس است و در 

ساختمان یا به عبارتی ساخت وساز یعنی هر آنچه ساخته می شود پالایشگاه یا 

ساختمان یا پل در همه این عرصه ها ایفای نقش می کند، یعنی این نرم افزار بسیار 

کلیدی و حیاتی است و می تواند کمک کننده باشد. فعالیت این نرم افزار به این 

صورت است؛ حذف نقشه های فیزیکی یعنی احتیاجی به کاغذ نیست و تمامی 

اطلاعات روی یک سیستم رایانش ابری و تمام تیم های اجرایی و مدیریتی و کارفرمایی 

و نظارتی همگی در این بستر مستندسازی می کنند و گردش اطلاعات و تبادل 

افکار به وجود می آید، چون یک شبکه اجتماعی داخلی پروژه ها هم محسوب 

می شود و برنامه ریزی های زمان، کیفیت و ... در آن انجام می گیرد و قابل برنامه ریزی 

مهرانلطیفی،مدیرایدهوطرحپژوهشیIctازدانشگاهآزاد

اسلامیاصفهانواحدخوراسگان: این طرح و ایده براساس 

کمک و حمایت از قشر نابینا و کم بینا در جامعه طراحی شده است. 

فرد نابینا نیاز دارد که کسی به صورت 24 ساعته کنارش باشد و 

کارهایش را انجام بدهد، پس باید یک شخص ثالثی مدام درکنار او 

حضور داشته باشد که به درخواست هایش جامه عمل بپوشاند. ایده 

فعالیتی من این بود که به جای یک شخص ثالث، یک عینک هوشمند با بستر هوش مصنوعی 

طراحی شود که این فرد نابینا یا کم بینا به واسطه آن بتواند خرید و مسیریابی کند و شبیه سازی 

محیط را انجام بدهد. درکنار آن یک فناوری جدا تعبیه کرده ایم که به آن فناوری هدایت استخوانی 

گفته می شود. با توجه به اینکه قشر نابینا یا کم بینا جامعه نیاز دارد صداهای محیط اطراف خود 

را نیز بشنود تا اگر زمانی اتفاقی در محیط اطراف خود صورت گرفت، متوجه آن شود. فناوری 

هدایت استخوانی به این صورت عمل می کند که به جای اینکه نابینا صدا را از گوش بیرونی 

بشوند، از گوش داخلی خواهند شنید. این جریان موجب می شود فرد نابینا و یا کم بینا هم 

خودش صدا را بشنود و هم بتواند از صدای بیرونی مطلع شود. این فناوری به دلیل قابلیتی که 

دارد برای افراد کم شنوا هم قابل استفاده است؛ چراکه از گوش داخلی استفاده کرده و امکان 

شنیدن صدای بیرونی را نیز فراهم خواهد کرد. برای اینکه این طرح و ایده اجرایی شود، نیازمند 

چند کار هستیم؛ نخست آنکه به چند تیم برای الگوریتم نوشتن هوش مصنوعی و تجهیزات اولیه 

نیاز داریم. همچنین نیازمند گجت مخصوصا فناوری هدایت استخوانی هستیم که در صورت 

کامل بودن این ایده، می توانیم ساخت طرح را آغاز کنیم. نمونه ژاپنی این طرح نیز وجود دارد؛ 

این نمونه خارجی نسبت به نمونه ایرانی چند محدودیت دارد؛ نخست آنکه قیمت ها در این 

عینک مشخص نبوده و امکان خرید را برای استفاده کنندگان مشخص نمی کند، درصورتی که 

در این طرح، نابینایان می توانند پول را جلوی دوربین بگیرند و پس از اطلاع آن محصول را 

خریداری کنند. همچنین این طرح دستیار صوتی فارسی دارد که نمونه خارجی آن این امکان 

را ندارد. اگر بتوانیم تیم را جمع آوری کنیم، می توانیم این محصول را با قیمت بسیار کم به فروش 

برسانیم. قیمت محصول خارجی به پول ایران 227 میلیون تومان است اما این محصول به دلیل 

اینکه از امکانات ایرانی استفاده می کند، قیمتی بسیار ارزان تر اما باکیفیت دارد. 

محمدامیـننیمـروزی،رئیـس

مشـاوره شـرکت هیاتمدیـره

مجازیرازدنیایآرامشدرپارک

علـموفنـاوریاسـتانفـارس: از 

شـرکت های فناور دانشـگاه هستیم 

کـه در قالـب یـک پلتفـرم بـه نـام 

سـوپرگپ فعالیت می کنیم که سـه بخش روان گپ، تسـت گپ 

و دانش گـپ دارد. در روان گـپ یـک پلتفـرم مشـاوره آنلایـن 

داریـم کـه درواقـع به صـورت ویدئـوکال اسـت. ایـن ویدئوکال 

را خودمـان طراحـی کرده ایـم. عـلاوه بـر آن تسـت های آنلاین 

روانشناسـی داریـم کـه به روزرسـانی شـده اند و بـرای سـال 

2021 هسـتند. در بیـن پنل هایمـان پنـل اختصاصـی بـرای 

تخصصـی  کلاس هـای  داریـم.  کاربـران  و  روانشناسـان 

روانشناسـی نیـز برگـزار شـده و ورکشـاپ های آنلایـن و آفلاین 

داریـم، همچنیـن قابلیت ارجاع تسـت به روانشـناس و پرونده 

هوشـمند بیمـار را داریـم کـه بـه هـوش مصنوعـی متصل بوده 

و علاوه بر آن سیستم مالی هوشمند در اختیار داریم. تمامی 

خدمـات تحـت وب سـایت و اپلیکیشـن اسـت و در ایـن بسـتر 

انجـام می شـود. در تسـت گپ یـک بسـتر را هـم به صـورت 

وب سـایت و اپلیکیشـن جمـع آوری کردیـم کـه تسـت های 

روانشناسـی را به کلینیک های روانشناسـی و روانپزشکی ارائه 

می دهنـد کـه کاربـران ایـن مراکـز هـم به صـورت آنلایـن و هـم 

آفلایـن از آن اسـتفاده کننـد. ایـن پلتفـرم در بسـتر دانشـگاه 

آزاد اسـلامی فعالیـت می کنـد و همـه دانشـجویان و اسـاتید 

می تواننـد مطالـب علمـی و هـر آنچـه را فراگرفته انـد به صورت 

اسـکرین  ریکـورد گرفتـه و در سـامانه بارگـذاری کننـد. آنهـا 

می تواننـد ایـن مطالـب را بـه فـروش برسـانند. بـا ایـن پلتفرم، 

دانشـجویانی کـه علاقه منـد هسـتند می تواننـد به صـورت 

کامـل، علومـی را کـه بـه آن علاقـه دارنـد، یـاد بگیرنـد در ایـن 

پلتفرم با هزینه های پایین دنبال کنند.

شرکتکنندگانحوزهفناوریاطلاعاتواقتصاددیجیتالرویداد»عصرامید«درگفتوگوبا»فرهیختگان«مطرحکردند

از ایده ای برای کمک به نابینایان تا فناوری تحول دیجیتال در صنعت ساختمان
فناوریاطلاعاتواقتصاددیجیتالکهامروزدیگرجایخودرادرزندگیمان

بازکردهاند،ازمحورهاییهستندکهشرکتکنندگاندراولینرویدادملی

عصرامیدایدههاومحصولاتمرتبطباآنرادرمصلیبهنمایشدرآوردهاند.

معرفیدستاوردهایجدیدوفراهمسازیبستریبرایآشناییمخاطبان

باشرایطامروزاقتصاددیجیتالوپلتفرمهایتولیدشدهدراینحوزهاز

مهمتریناهدافیهستندکهباعثشدهاندبخشقابلتوجهیازاینرویداد

مختصغرفههاییباشدکهجزءفعالاناینحوزههابهشمارمیروند.دراین

گزارشسراغ6غرفهحاضردررویدادملیعصرامیدرفتهایموازآنهایکسوال

مشترکپرسیدهایم؛اینکهمهمتریندستاورد،ایدهومحصولآنهاچیست؟
یگانهعرب-فاطمهطاریبخش  

گروه دانشگاه

بازار رمزارزها در دانشگاه آزاد بومهن
عرفانتوحیدینیامدیرعاملشرکتسوبیتالمستقردردانشگاهآزاد

اسلامیواحدبومهن:  شرکت ما تولیدکننده محصولات نرم افزاری است و چندین 

محصول در حوزه نرم افزار ازجمله سامانه های صرافی، سامانه های خریدوفروش 

ملک و سامانه های کیوسک پرداخت از طریق درگاه های ارز دیجیتال طراحی 

و توسعه دادیم. یکی از سامانه هایی که ما اصل حرفه و فناوری مان بوده است، 

سامانه صرافی جامع سوبیتال است که امکان تبادل خریدوفروش رمز ارز را در 

بلک چین فراهم می کند. ما توانسته ایم این مورد را در دانشگاه آزاد ثبت کنیم و 

به ما اجازه فعالیت در این حوزه را داده اند. یک سامانه طراحی کردیم که برای 

اولین بار و بسیار از آن استقبال شد. یکی از امکانات این سامانه این است که 

تقریبا برای اولین بار در صرافی های ایرانی کسانی که مبتدی و حرفه ای هستند 

در دو پلتفرم جداگانه بتوانند فعالیت کنند، مانند سامانه های مشابه خارجی 

که جدا از هم عمل می کنند. این امکان را برای دوستانی که مبتدی و حرفه ای 

هستند، فراهم می کند که تخصصی تر بتوانند از این بازار استفاده کنند و یکی از 

عوامل دیگری که ما را نسبت به بقیه صرافی ها شاخص تر می کند، این است که 

امکان تبادل را برای تمامی افراد را در نظر گرفته ایم، یعنی تالار  C toCنیست و 

شما به بازار جهانی می فروشید و از آن خرید می کنید. ما مثل بقیه صرافی ها ارز 

را نگهداری نمی کنیم، که تغییر قیمت بدهیم و بفروشیم. به همین دلیل این دو 

موضوع باعث شد تفاوت های بیشتری داشته باشیم و در این نمایشگاه به عنوان 

یکی از شرکت های برتر حضور پیدا کنیم. درست است که ابتدا سرمایه گذاری 

روی این پلتفرم صورت گرفته اما اینجا به بعد نیازمند حمایت بیشتر هستیم. هم 

اینکه ما واحد فناور هستیم و ثبت کردیم و کارها داوری شدند و مراحل علمی و 

اعتبارسنجی انجام شد. در حال حاضر فقط منتظر هستیم شرایط تسهیل شود 

تا بتوانیم به سمت دانش بنیان شدن پیش برویم و تسهیلات مادی داده شود تا 

بتوانیم کارمان را گسترش دهیم. 

محمدصادقخیاطیان،رئیسمرکزبررسیهایاستراتژیک

ریاستجمهوریدرسومینروزازرویدادملیعصر

امیدضمنحضوروبازدیدازنمایشگاه،گفتوگوییبا

شرکتهایخلاق،ایدههاواستارتاپهایدانشگاهآزاد

اسلامیداشت.اوباحضوردرغرفهروزنامه»فرهیختگان«

ضمنارزیابیازبرگزارینمایشگاهعصرامید،ازتوانو

ظرفیتفناورانهدانشگاهآزاداسلامیسخنگفتکهدر

ادامهمیخوانید.

نمایشگاهعصرامیددانشگاهآزادراازنزدیکمشاهده

کردید.آنراچگونهدیدید؟

برگزاری این رویدادها در سالی که به نام تولید، دانش بنیان 

و اشتغال آفرین نامگذاری شده  است، در فرهنگ سازی و 

ترویج موضوع دانش بنیان کشور و شرکت های این حوزه نقش 

بسزایی دارد. یک دهه از تصویب قانون حمایت از شرکت های 

دانش بنیان می گذرد و اخیرا هم در سال جاری پس از 10 سال 

اجرای این قانون، نمایندگان مجلس شورای اسلامی و دولت 

سیزدهم گلوگاه ها و خلأهایی که در اجرای قانون قبلی وجود 

داشت را شناسایی و قانون دیگری در حوزه دانش بنیان به نام 

جهش تولید دانش بنیان تصویب کردند که نشان دهنده اهتمام 

دولت، مجلس و نظام جمهوری اسلامی به موضوع دانش بنیان 

در کشور است.  وقتی سابقه دانش بنیانی در کشور را مرور 

می کنیم، شاید سال 1389 که نخستین قانون دانش بنیان 

تصویب شد، جامعه علمی کشور آشنایی جدی با موضوع 

دانش بنیان در کشور نداشت اما با تلاش ها و زمینه سازی هایی 

که فراهم شد، دانشگاه آزاد اسلامی که شاید در دهه های گذشته 

صرفا رویکرد آموزشی و تربیت نیروی انسانی را بدون توجه به 

حوزه کارآفرینی دنبال می کرد، امروز این فرهنگ را توسعه 

داد. برگزاری این نمایشگاه، جلوه ای از اهتمام و تغییر پارادایم 

دانشگاه آزاد اسلامی نسبت به موضوع فناوری و نوآوری بوده 

است. موضوعی که نشان می دهد فرهنگ در کشور توسعه پیدا 

کرده و دانشگاه آزاد اسلامی به عنوان یکی از مهم ترین بازیگران 

نظام نوآوری کشور به جریان نوآوری ورود کرده و قطعا جهش 

بسیار بزرگی در این حوزه اتفاق خواهد افتاد.

 

شعارامسالباتاکیدبرنقشدانشبنیانهادرتولیدو

اشتغالنامگذاریشدهاست.وضعیتاینحوزهراچگونه

ارزیابیمیکنید؟

امروز دانش بنیانی در درجه نخست، شاید یک امر فرهنگی 

باشد و نیاز داریم که فرهنگ دانش بنیان در کشور توسعه 

پیدا کند که این اتفاق افتاده است. در درجه دوم باید به 

سراغ توانمندسازی صاحبان ایده می رفتیم تا ایده به محصول 

تبدیل شود؛ البته که نسبت به تجاری سازی محصول نیز 

سیاستگذاری های مناسبی اتفاق افتاد. در این حوزه نیز شاهد 

ارتقای ظرفیت بسیار جدی بودیم و اگر بخواهیم نمونه هایی 

از عملکرد شرکت های دانش بنیان را نام ببریم که چقدر این 

ظرفیت بزرگ است و چه اندازه از موضوع دانش بنیانی غفلت 

کرده بودیم، مثال ما حوزه کرونا است. عملکرد شرکت های 

دانش بنیان در حوزه کرونا بسیار قابل تجلیل و چشم گیر بوده 

است و اگر این ظرفیت را نداشتیم، در بسیاری از محصولات 

و تجهیزات حوزه کرونایی دچار مشکل می شدیم. شرکت های 

دانش بنیان با حمایت هایی که جذب کردند، کمبودها را در 

حوزه های ماسک، مواد ضدعفونی کننده و حوزه های مربوط 

به فرآیند کرونا جبران کردند. 

ازنگاهشما،رویدادملیعصرامیدچهتاثیریدرادامه

فعالیتهایایندانشگاهخواهدداشت؟

دانشگاه آزاد اسلامی با برگزاری رویداد ملی عصر امید نشان 

داد که بستر و فرهنگ سازی مهمی در دانشگاه شکل گرفته که 

آن را از رویکرد صرفا آموزش محوری به یک دانشگاه کارآفرین 

و نوآور تبدیل کرده است. اکوسیستم و زیست بوم نوآوری در 

دانشگاه آزاد اسلامی قابل تقدیر است و شاهد شکل خوبی از 

این زیست بوم در حوزه نوآوری کشور هستیم. مهم ترین ارکان 

زیست بوم، اجرا و بازیگران آن هستند. نظام آموزشی دانشگاه 

آزاد اسلامی به نظام نوآوری متصل شده، نهادهای مالی در 

حوزه فناوری شکل گرفته و صندوق پژوهش و فناوری و سراهای 

نوآوری در دانشگاه ایجاد شده که بستر مناسبی برای رشد و 

توسعه شرکت های دانش بنیان است. البته بخشی از توسعه 

زیست بوم به اقتصاد کشور نیز مرتبط است؛ عمده مشکلات 

این شرکت ها، بازار است. دولت نیز تصمیم جدی برای حمایت 

از دانش بنیان ها در کشور دارد. دولت سیزدهم نیز در بحث 

قانون حمایت از دانش بنیان ها اهتمام جدی برای تصویب 

و اجرایی شدن آن برخلاف اینکه بار مالی سنگینی داشت، 

اما آن را پذیرفت تا اجرایی شود. همین طور بخشنامه ای که 

به اجزای مختلف دولت ارسال شد که هیچ نهادی حق ندارد 

اگر محصول دانش بنیانی در کشور تولید می شود، از محصول 

مشابه خارجی استفاده کند. این موارد، ظرفیت هایی است که 

دولت برای آماده سازی بستر توسعه شرکت های دانش بنیان 

در دست دارد. از طرفی دیگر شرکت ها باید خود را توانمند 

کرده، استانداردهای لازم را بگیرند و قابل رقابت با 

شرکت های خارجی باشند. 

مرکزبررسیهایاستراتژیکریاستجمهوری

تاچهاندازهازظرفیتنخبگانیکشوردر

روندفعالیتیخوداستفادهمیکند؟ 

یکی از ماموریت های ما در مرکز به دسـتور ریاسـت جمهوری 

توسـعه شـبکه نخبگانی یعنی تمام صاحب نظران و صاحبان 

ایده ای اسـت که می توانند کمک حال دولت باشـند. تلاش 

داریـم به عنـوان یـک مرکـز اتصـال بدنـه نخبـگان کشـور را به 

دولت متصل کنیم. این جریان یکی از بحث های مهم دولت 

در راسـتای حمایـت از نخبـگان بـوده و یکـی از جلوه هـای 

نخبـگان در شـرکت های دانش بنیـان اسـت و در موضـوع 

اسـتفاده از ظرفیـت شـرکت های دانش بنیـان بسـیار فعـال 

هسـتیم. تمـام تلاش مـان این اسـت که ظرفیت شـرکت های 

دانش بنیـان در توسـعه اقتصـاد دانش بنیـان کشـور بیـش از 

گذشـته اتفـاق بیفتـد و بتوانیـم 

رشـد خوبی را بـا به کارگیری 

ظرفیت هـای شـرکت های 

اقتصـاد  در  دانش بنیـان 

دانش بنیـان رقـم بزنیـم. 

رئیسمرکزبررسیهایاستراتژیکریاستجمهوری:

دانشگاه آزاد از آموزش صرف به اکوسیستم نوآوری تبدیل شده است 

یگانهعرب
 خبرنگار گروه دانشگاه


